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Milí čtenáři,

za pár dní proběhnou komunální volby, ze kterých vzejdou noví zastupitelé a také 
nový starosta naší krásné obce. Občas sleduji české seriály, ve kterých se role sta-
rosty vykresluje v takovém světle, že mě to rozčiluje. Nejen že to vypadá, jako by 
starosta neměl nic jiného na práci než tlachat, ale kolikrát plní své povinnosti takovým 
způsobem, který v realitě prostě není možný. Nebo alespoň u nás ne. Scénáristům 
by neškodilo na čas fungovat na úřadě a vidět, co taková práce obnáší a neovlivňo-
vat svým naivním pohledem diváky. Ti pak mohou získat pocit, že v křesle starosty 
může sedět kdokoliv, protože stejně má věčně prázdný stůl, za šanonem lahev rumu  
a dlouhodobé, náročné projekty se řeší jedním dvěma telefonáty. A divákům to člověk 
ani nemůže mít za zlé, lidé všeobecně mají tendenci věřit realitě, která se jim předkládá, 
pokud nemají nějakou bližší osobní zkušenost. A je to logické. Já jsem sice vždy tušila, 
že dělat starostu není žádná legrace, ale co všechno musí ve skutečnosti obsáhnout, 
jsem si neuměla vůbec představit. Nemluvím o morálních kvalitách, všeobecném pře-
hledu, schopnosti komunikovat, ty vnímám jako součást osobnosti automaticky, ale to 
je jen základ. 

Pokud se má obci dařit dobře, člověk v křesle starosty musí mít předpoklady poro-
zumět legislativě, zákonům, vyhláškám, směrnicím, pozemkům, rozpočtům, financím, 
dotacím, dopravě, lesnímu hospodářství, projektovým dokumentacím, musí se umět 
orientovat v sociální problematice, personalistice, kulturním dění, dění v obci jako celku, 
musí být schopen rozhodovat v akutních situacích jakými jsou například povodně, či jiné 
krize, o které v dnešní době není nouze. Musí být nestranný a zároveň jasný a pevný. 
Skoro takový James Bond kombinovaný s Batmanem, že? Ale vážně: vážně to není 
legrace. Je potřeba narovnat obraz seriálových karikatur a alespoň malinko se přiblížit 
ke skutečné podobě. 

V naší obci jsou sestaveny čtyři kandidátky. Velice pozitivně vnímám, že zde 
neprobíhají, alespoň ne ve veřejném prostoru, žádné politické boje, kampaň se vede 
čistě, není postavena na kritice předchůdců či na kritice ostatních. A to zdaleka není 
samozřejmostí. Věřme, že i to je dokladem, že jsou lidé ve Chvalčově rozumní a konec 
konců přátelští. 

Milí Chvalčovjané, těšíme se na vás u voleb.

Krásné léto všem.

 Mgr. Jitka Dostálová
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Zprávy z obecního úřadu
Usnesení ze zasedání RO Chvalčov ze dne 25. 5. 2022

 RO projednala a rozhodla:
•	 Schvaluje	uzavřít	Dodatek	č.1	ke	Smlouvě	o	dílo	ze	dne	22.12.2021	s	firmou	360	

Degress	Construct	s.r.o.	Předmětem	dodatku	je	rozšíření	čl.I.	"Předmět	smlouvy"	
o	zpracování	projektové	dokumentace	k	žádosti	o	vynětí	pozemků	ze	ZPF	k	akci	
"Parkoviště	 -	Obecní	 úřad	Chvalčov",	 dále	 se	 upravuje	 čl.	 VII.	 "Doba	 plnění"	 -	
termín	 dodání	 zpracované	 PD	 do	 jednoho	měsíce	 od	 podpisu	 dodatku	 č.	 1	 a	
upravuje	se	čl.	V	"Cena	díla"	-	doplnění	ceny	za	zpracování	PD	k	žádosti	o	vynětí	
pozemků	ze	ZPF	se	stanovuje	ve	výši	12	000,-	Kč	(cena	bez	DPH).

•	 Schvaluje	uzavřít	Smlouvu	o	poskytnutí	dotace	č.	D/1253/2022/KH	od	Zlínského	
kraje,	do	výše	113	000	Kč,	současně	však	maximálně	69/75	%	celkových	způsobi-
lých	výdajů	projektu:	"Nové	zásahové	přilby	pro	JSDH	Chvalčov".	Doba	realizace	
začíná	dnem	01.01.2022	a	končí	dnem	31.3.2023,	bude	pořízeno	12	ks	přileb	pro	
hašení	ve	stavbách.

•	 Schvaluje	pořízení	12	ks	přileb	Gallet	F1	XF,	zlatý	štít,	vč.	zátylníku,	barva	fluo-
rescenční	a	12	ks	integrovaných	svítilen	LED	pro	přilbu	Gallet	F1	XF	za	celkovou	
cenu	133	860	Kč	(cena	bez	DPH)	od	firmy	Pro	IZS	CZ	s.r.o.	Jedná	se	o	certifiko-
vané	přilby	pro	hašení	ve	stavbách	a	budou	pořízeny	v	rámci	neinvestiční	dotace	
ZK	pro	JSDHO	ZK.

•	 Schvaluje	uzavřít	Smlouvu	o	dílo	s	MG	Construction	s.r.o.	na	opravu	školní	jídelny	
za	 cenu	421	875,88	Kč	 (cena	bez	DPH).	Předmětem	smlouvy	 je	 rekonstrukce	
výdejny	stravy	v	 jídelně	ZŠ	a	MŠ	Chvalčov,	bude	provedena	rekonstrukce	pod-
lahy,	nové	elektrorozvody,	nové	obklady	 stěn,	 rekonstrukcí	 projde	 také	sociální	
zázemí	 a	 propojovací	 chodba	 s	 kuchyní.	 Rekonstrukce	 bude	 probíhat	 v	 době	
letních	prázdnin.

•	 Schvaluje	na	základě	diagnostického	průzkumu	konstrukčních	vrstev	UK	č.26	na	
Pasekách	a	na	základě	doporučení	dopravního	projektanta	vybranou	technologii,	
kterou	bude	provedena	oprava	této	komunikace	v	délce	210	m.

•	 Schvaluje	vypsání	výběrového	řízení	na	stavební	akci	s	názvem	„Oprava	vozovky	
UK	Paseky,	 Chvalčov“	 dle	 zpracované	 projektové	 dokumentace.	 RO	 schvaluje	
ing.	 Koplíka	 Josefa,	 za	 dodavatele	 výběrového	 řízení	 za	 cenu	 20	 000	Kč.	RO	
schvaluje	výběrovou	komisi	na	tuto	akci	ve	složení	Ing.	Koplík	Josef	–	předseda	
výběrové	komise,	ing.	Chlápek	Jan,	Kurfürst	Jan,	náhradník	–	Jan	Blažek.

•	 Schvaluje	 uzavřít	 smlouvu	 o	 pronájmu	 části	 obecního	 pozemku	 parc.č.	 902/1,	
druh	pozemku	lesní	pozemek,	v	k.ú.	Chvalčov	o	výměře	cca.	50	m²	na	dobu	4	let,	
cena	pronájmu	 je	stanovena	na	1,50	Kč/1m²/1	 rok.	Tato	část	obecního	pozem-
ku	 je	 dlouhodobě	 zaplocena	 a	 užívána	majiteli	 rekreačního	 objektu	 s	 č.e.	 190	 
k	rekreačním	účelům.	

•	 Schvaluje	 uzavřít	 smlouvu	 o	 pronájmu	 částí	 obecních	 pozemků	 parc.č	 89/44,	
druh	pozemku	zahrada	o	výměře	cca.	450	m²	a	části	obecního	pozemku	parc.č.	
89/1,	druh	pozemku	ostatní	plocha	o	výměře	cca.	160	m²	za	účelem	užívání	jako	
zahrádka	na	dobu	2	let,	cena	pronájmu	je	stanovena	na	1,50	Kč/	1	m²/	1	rok.	

•	 Schvaluje	 uzavřít	 smlouvu	 o	 pronájmu	 obecního	 pozemku	 parc.č.	 186/1,	 druh	
pozemku	 zahrada,	 v	 k.ú.	 Chvalčov	 o	 výměře	 107	 m²	 za	 účelem	 užívání	 jako	
okrasná	zahrádka	u	rekreačního	objektu	s	č.e.	129.	Pronájem	bude	sjednán	na	
dobu	4	let	za	cenu	1,50	Kč/	1	m²/	1	rok.	
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•	 Schvaluje	 uzavřít	 smlouvu	 o	 pronájmu	 části	 obecního	 pozemku	 parc.č.	 364/1,	
druh	 pozemku	 trvale	 travní	 porost,	 v	 k.ú	 Chvalčova	 Lhota	 o	 výměře	 cca.	 180	
m²	 za	 účelem	 užívání	 jako	 okrasná	 zahrádka	 u	 rekreačního	 objektu	 s	 č.e.	 47.	
Pronájem	bude	sjednán	na	dobu	4	let	za	cenu	1,50	Kč/	1	m²/	1	rok.	

•	 Schvaluje	 uzavřít	 Dodatek	 č.1	 ke	 smlouvě	 o	 dodávce	 softwarových	 produktů	
a	 poskytování	 servisních	 služeb	 s	 firmou	 Inisoft	 s.r.o.,	 kterým	 se	 od	 6.3.2023	
upravuje	roční	poplatek	na	částku	4	580	Kč	(cena	bez	DPH).	Dodatkem	č.1	se	
firma	Inisoft	s.r.o.	zavazuje	nahradit	stávající	software	EVI	8	a	RES	Plus	novým	
produktem	ENVITA	za	jednorázovou	částku	1	900	Kč	(cena	bez	DPH).	Stávající	
legislativa	je	platná	pouze	do	konce	roku	2022	a	poté	začne	platit	povinnost	vést	
průběžnou	evidenci	podle	nového	zákona	č.	541/2020	Sb.,	a	to	již	EVI	8	nebude	
umožňovat.

Usnesení ze zasedání RO Chvalčov ze dne 14. 06. 2022 
 RO projednala a rozhodla:
•	 Schvaluje	uzavřít	Smlouvu	o	smlouvě	budoucí	o	zřízení	věcného	břemene	s	fir-

mou	EG.D,	a.s.	Smlouva	bude	uzavřena	za	účelem	umístění	distribuční	soustavy	
kabelového	vedení	NN	na	obecním	pozemku	parc.č.	20/12	v	k.ú.	Chvalčov	v	sou-
vislosti	s	plánovanou	stavbou	na	parc.č.	898/3	v	k.ú.	Chvalčov	za	jednorázovou	
úhradu	v	celkové	výši	6	400	Kč.	Jedná	se	o	zemní	uložení	kabelu	NN	v	tělese	UK	
23.

•	 Schvaluje	 uzavření	 Smlouvy	 o	 právu	 provést	 stavbu	 vodovodní	 a	 kanalizační	
přípojky	na	obecním	pozemku	parc.č.	1121/1	v	k.ú.	Chvalčov	pro	novostavbu	RD	
v	ulici	Pod	Dubinou	na	pozemcích	parc.č.	913/4	a	1121/4	v	k.ú.	Chvalčov.

•	 Uděluje	souhlas	k	projektové	dokumentaci	přístavba	a	rekonstrukce	RD	č.p.	558	
a	podává	vyjádření	k	existenci	technické	infrastruktury	v	majetku	obce	na	pozem-
cích,	které	jsou	dotčené	místem	stavby.

•	 Schvaluje	 uzavřít	 Smlouvu	 o	 smlouvě	 budoucí	 o	 zřízení	 věcného	 břemene	 
s	firmou	EG.D,	a.s.	Smlouva	bude	uzavřena	za	účelem	umístění	distribuční	sou-
stavy	kabelového	vedení	NN	na	obecních	pozemcích	parc.č.	449/7	a	635/1	v	k.ú.	
Chvalčova	Lhota	v	souvislosti	s	rekonstrukcí	RD	č.p.	520	za	jednorázovou	úhradu	
v	celkové	výši	2	700	Kč.	Jedná	se	o	zemní	uložení	kabelu	NN	v	tělese	MK	v	ulici	
U	Vesničky.

•	 Schvaluje	na	základě	doporučení	výběrové	komise	za	vítěze	výběrového	řízení	
na	stavbu	"Oprava	vozovky	MK	Paseky,	Chvalčov"	firmu	MG	Construction	s.r.o.,	
která	předložila	nejnižší	cenovou	nabídku	ve	výši	852	757,30	Kč	(cena	bez	DPH).	
RO	 schvaluje	 uzavřít	 Smlouvu	 o	 dílo	 na	 stavbu	 "Oprava	 vozovky	MK	Paseky,	
Chvalčov"	 s	 firmou	 MG	 Construction	 s.r.o.	 a	 schvaluje	 za	 koordinátora	 BOZP	 
a	za	technický	dozor	stavby	pana	Ing.	Vítězslava	Študenta.

•	 Schvaluje	pořídit	vysoušeč	vzduchu	Master	Climate	Solutions	-	model	DH	721	P	
za	cenu	13	000	Kč	(cena	vč.	DPH)	od	dodavatele	Stami	Hranice,	s.r.o.,	Vysoušeč	
vzduchu	bude	pořízen	jako	dovybavení	havarijního	skladu	obce	Chvalčov.	

•	 Schvaluje	provedení	oprav	místních	komunikací	a	sjezdů	metodou	JETPTACHER	
od	firmy	ROADMEDIC	s.r.o.,	za	celkovou	cenu	109	200	Kč	(cena	bez	DPH,	vč.	
dopravy).	 Technologie	 spočívá	 ve	 vyčištění	 požadovaného	místa	 tlakem	 vzdu-
chu,	penetraci	výtluku,	aplikaci	opravné	směsi	a	zadrcení.	Na	plánovaný	rozsah	
oprav	se	předpokládá	použití	 28	 t	opravné	směsi.	Bude	opravena	cesta	v	ulici	 
U	Vesničky,	vjezdy	v	ulici	Školní,	cesta	u	odpadového	centra	a	cesta	k	letnímu	kinu.
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•	 Schvaluje	CN	 od	 firmy	ENVI	 stavby	 s.r.o.	 na	 úpravu	 povrchu	 schodů	 před	 ZŠ	 
a	MŠ	Chvalčov	za	celkovou	cenu	50	722,50	Kč	(cena	bez	DPH).	Na	schodiště	 
u	cyklostezky	bude	aplikován	stěnový	systém	TopWall.

•	 Schvaluje	 finanční	příspěvek	pro	Azylový	dům	pro	ženy	a	matky	s	dětmi	o.p.s.,	
na	podporu	 jejich	činnosti	v	roce	2022	ve	výši	10	000	Kč.	Částka	bude	použita	
na	podporu	Terénní	asistenční	služby	Bystřice	pod	Hostýnem,	která	sídlí	na	Ulici	
6.	května	1071,	BpH.	Azylový	dům	pro	ženy	a	matky	s	dětmi	poskytuje	prostřed-
nictvím	Terénní	asistenční	služby	(TAS)	podporu	a	pomoc	rodinám	s	dětmi,	které	
se	ocitly	v	nepříznivé	sociální	situaci.	Terénní	sociální	pracovníci	v	letošním	roce	
dojíždějí	v	obci	Chvalčov	do	tří	rodin.	Díky	spolupráci	rodiny	se	službou	dochází	
k	prevenci	rizikového	chování	rodičů	a	pozitivnímu	dopadu	na	zdravý	vývoj	dětí.	

•	 Schvaluje	Domovní	řád	nájemních	startovacích	bytů	obce	Chvalčov,	který	definu-
je	pravidla	pro	užívání	a	udržování	domu	se	startovacími	byty	na	adrese	Na	Kůtku	
č.p.	13.

•	 Schvaluje	cenovou	nabídku	od	firmy	ENVI	stavby,	s.r.o.	na	vybudování	odvodňo-
vacího	žlabu	s	mříží	u	vjezdu	do	odpadového	centra	za	celkovou	cenu	71	809,99	
Kč	(cena	bez	DPH).	Odvodňovací	žlab	bude	usazen	do	betonového	lože,	nátok	
do	žlabu	bude	zabezpečen	osazením	žulovými	 kostkami,	nově	budou	usazeny	
obruby	a	voda	bude	potrubím	stažena	do	vodoteče.	Při	větších	deštích	teče	voda	
přímo	do	prostoru	OC,	nový	žlab	svede	tuto	vodu	mimo	areál	OC.

 RO bere na vědomí:
•	 Nabídku	firmy	Efekta	-	IZ	s.r.o.	na	možnost	investování	volných	obecních	finanč-

ních	 prostředků,	 které	 jsou	 vytvářeny	 na	 samostatném	 bankovním	 účtu	 jako	
rezerva	na	opravy	kanalizace	v	majetku	obce.	Fond	nabízí	klientům	dlouhodobé	
stabilní	 zhodnocení	 s	 nízkým	 stupněm	 rizikovosti	 fondu.	 Obce	 neplatí	 žádný	
vstupní	poplatek,	výpovědní	 lhůta	 jsou	3	měsíce.	RO	rozhodla,	že	tuto	nabídku	
nevyužije.

•	 Obdržené	 osvědčení	 o	 úspoře	 emisí	 od	 firmy	 EKO	 -	 KOM,	 a.s.	 Díky	 rozvoji	 
a	provozu	systému	tříděného	sběru	a	recyklace	využitelných	složek	komunálních	
odpadů,	včetně	obalových,	naše	obec	ve	spolupráci	se	společností	EKO-KOM,	
a.s.	přispěla	ke	zlepšení	životního	prostředí	a	snížení	"uhlíkové	stopy".	Úspora,	
kterou	jsme	dosáhli,	představuje:	Emise	CO2	ekv.:	120,146	tun,	úspora	energie	
2	507	310	MJ.

Usnesení ze zasedání zastupitelstva obce Chvalčov ze dne 16. 6. 2022
 Zastupitelstvo obce projednalo
•	 a	schvaluje	program	jednání.
•	 a	schvaluje	volbu	ověřovatelů	zápisu,	jmenování	sčitatele	hlasů	a	zapisovatelů.
•	 a	 schvaluje	 na	 základě	 „Zprávy	 o	 přezkoumání	 hospodaření	 obce	 č.123/2021/

EKO“	Krajského	úřadu	Zlínského	kraje,	která	obsahuje	vyjádření,	že	nebyly	zjiš-
těny	chyby	a	nedostatky	uvedené	v	ustanovení	§	10	odst.	3	písm.	b)	a	písm.	c)	 
zákona	 420/2004	 Sb.,	 „Návrh	 závěrečného	 účtu	 obce	 Chvalčov	 za	 rok	 2021“	 
a	vyslovuje	souhlas	s	celoročním	hospodařením	obce	za	rok	2021	bez	výhrad.

•	 a	schvaluje	účetní	závěrku	obce	Chvalčov	za	rok	2021.	Náležitosti	potřebné	ke	
schválení	 jsou	 obsaženy	 v	 PROTOKOLU,	 který	 je	 nedílnou	 součástí	 zápisu.	
Zároveň	 schvaluje	 výsledek	 hospodaření	 ve	 schvalovacím	 řízení	 za	 rok	 2021,	
kterým	je	přebytek	ve	výši	3	378	981,62	Kč.	
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•	 a	 stanovuje	 pro	 volební	 období	 2022	–	 2026	 v	 souladu	 s	 §	 67	a	 §	 68	 zákona	
č.128/2000	Sb.,	o	obcích,	pro	komunální	volby,	které	se	uskuteční	23.	a	24.	9.	
2022,	počet	členů	zastupitelstva	obce	Chvalčov	-	15.

•	 a	schvaluje	prodej	obecních	pozemků	vyznačených	GP	č.	767-019/2022	parc.č	
67/3	v	k.ú.	Chvalčova	Lhota,	druh	pozemku	zahrada	o	výměře	57	m²,	parc.č.	67/5	
v	k.ú.	Chvalčova	Lhota,	druh	pozemku	zahrada	o	výměře	38	m².	Schvaluje	prodej	
obecního	pozemku	parc.č.	620/157,	druh	pozemku	ostatní	plocha	o	výměře	23	m²	
v	k.ú.	Chvalčova	Lhota.	Všechny	výše	zmíněné	pozemky	budou	prodány	za	cenu	
400	Kč/1m²,	náklady	spojené	s	vypracováním	GP,	vytvořením	smluv	a	vkladem	
do	KN	hradí	kupující.

•	 a	 schvaluje	 poskytnutí	 finančního	 daru	 ve	 výši	 30	 000,00	 Kč	 Římskokatolické	
duchovní	správě	na	Svatém	Hostýně	na	podporu	realizace	keramického	obrazu	
svatých	 Cyrila	 a	 Metoděje,	 umístěného	 na	 stěně	 Baziliky	 Nanebevzetí	 Panny	
Marie	na	Svatém	Hostýně.

•	 a	schvaluje	rozpočtové	opatření	č.	2/2022	v	projednaném	znění.

 Zastupitelstvo obce bere na vědomí
•	 kontrolu	usnesení	č.	20/2022	ze	zasedání	ZO	Chvalčov	ze	dne	15.03.2022.
•	 zprávy	o	činnosti	RO	od	15.03.2022	do	16.06.2022.
•	 závěrečný	účet	Svazku	obcí	pro	hospodaření	s	odpady,	který	byl	schválen	člen-

skou	schůzí	Svazku	obcí	dne	14.06.2022	s	výrokem:	Členská	schůze	schvaluje	
závěrečný	 účet	 Svazku	 obcí	 pro	 hospodaření	 s	 odpady	 za	 rok	 2021,	 souhlasí	 
s	celoročním	hospodařením,	a	to	bez	výhrad.	Zároveň	bere	na	vědomí,	že	Svazek	
obcí	pro	hospodaření	s	odpady	dosáhl	za	rok	2021	ztrátu	208	028,73	Kč.

•	 rozpočtové	opatření	č.	8/2021	projednané	radou	obce	Chvalčov.	
•	 návrh	nové	koncepce	odpadového	hospodářství.
•	 informace	o	stavu	investičních	záměrů	a	údržbových	pracích	letošního	roku.
•	 předání	děkovného	listu	starostovi,	Ing.	Antonínu	Stodůlkovi,	za	zásluhy	o	spolu-

práci	Obce	Chvalčov	a	ČZS	ZO	Chvalčov.

Usnesení ze zasedání RO Chvalčov ze dne 7. 7. 2022
 RO projednala a rozhodla:
•	 Schvaluje	cenovou	nabídku	od	firmy	NVB	LINE	s.r.o.	na	vyřízení	povolení	včetně	

zpracování	projektu	na	umístění	přechodného	dopravní	značení	v	souvislosti	se	
stavbou	 "Cyklostezka	Bystřice	 -	Chvalčov,	 část	Chvalčov",	přechodné	dopravní	
značení	zde	bude	umístěno	po	celou	dobu	stavby-	vše	za	cenu	60	000	Kč	(cena	
bez	DPH).	

•	 Uděluje	souhlas	k	situačnímu	výkresu	ke	stavbě	"Optický	propojovací	kabel	-	IX.	
etapa	-	BpH	-	rozšíření	MKDS,	ulice	Hostýnská",	PD	zpracovala	firma	ENELO.CZ	
s.r.o.,	 jedná	se	o	rozšíření	optického	kabelu	v	trase	od	smuteční	síně	po	hlavní	
vstup	na	hřbitov	v	délce	147	m,	kabel	povede	po	pozemcích	města	BpH,	podél	
hřbitovní	zdi,	obec	Chvalčov	je	spoluvlastníkem	pozemků	hřbitova,	proto	je	poža-
dován	souhlas	obce	Chvalčov.

•	 Schvaluje	 pořízení	 AKU	 nářadí	 Makita	 pro	 technické	 pracovníky	 na	 práci	 ve	
venkovních	prostorech	-	příklepový	šroubovák	Li-ion	LXT	18V/2x5,0	Ah,	vibrační	
bruska	125	mm	Li-ion	18V	a	úhlová	bruska	125	mm	Li-ion	18V	vše	za	cenu	14	
841,33	Kč	(cena	bez	DPH)	od	dodavatele	PEDDY	Group	s.r.o.
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•	 Schvaluje	zveřejnění	záměru	na	směnu	části	obecního	pozemku	parc.č.	364/1,	 
v	k.ú.	Chvalčova	Lhota,	druh	pozemku	trvalý	 travní	porost,	o	výměře	33	m2	za	
stejnou	 výměru	 soukromého	 pozemku	 parc.č.	 364/21,	 v	 k.ú.	 Chvalčova	 Lhota,	
druh	 pozemku	 trvalý	 travní	 porost.	 Obec	 Chvalčov	 má	 zájem	 o	 tuto	 směnu,	
protože	na	části	pozemku	parc.č.	364/21,	která	je	předmětem	směny,	je	vedená	
účelová	komunikace	č.	28,	která	 je	užívána	pro	pěší.	Náklady	na	vytvoření	GP,	
smlouvy	a	zápisu	do	KN	bude	hradit	obec	Chvalčov	a	žadatel	rovným	dílem.

•	 Schvaluje	zveřejnění	záměru	na	pronájem	části	obecního	pozemku	parc.č.	364/1,	
v	 k.ú.	Chvalčova	Lhota,	 druh	pozemku	 trvalý	 travní	 porost,	 o	 výměře	 cca.	 105	
m2,	na	dobu	4	let,	za	cenu	1,50	Kč/1m2/1	rok.	V	této	části	obecního	pozemku	se	
nachází	dřevěný	přístřešek	a	udržovaná	okrasná	zahrádka,	tato	část	pozemku	je	
dlouhodobě	zaužívaná.

•	 Schvaluje	cenovou	nabídku	v	ZŠ	Chvalčov	od	firmy	P-elektro	s.r.o.	na	realizaci	
úpravy	elektroinstalace	v	nové	učebně	PC	vč.	instalace	klimatizace	za	celkovou	
cenu	113	912,15	Kč	(cena	bez	DPH).	Nová	učebna	PC	bude	odpovídat	předepsa-
ným	požadavkům,	řezbářská	dílna	s	keramickou	pecí	bude	přemístěna	do	míst-
nosti	v	suterénu	ZŠ.	Potřeba	vytvořit	odpovídající	zázemí	pro	výuku	počítačových	
dovedností	vyšla	také	z	doporučení	školní	inspekce.

•	 Schvaluje	 cenovou	nabídku	od	Projekce	Přibil	 s.r.o.	 na	 vypracování	 projektové	
dokumentace	 na	 zkrácení	 plynové	 přípojky	 k	 objektu	 na	 adrese	Na	Kůtku	 č.p.	
13	za	cenu	6	000	Kč	(cena	bez	DPH).	Přeložka	HUP	pro	 tento	objekt	 je	nutná	 
v	souvislosti	s	plánovanou	stavbou	chodníku,	rozšířením	MK	a	s	celkovou	úpra-
vou	vstupu	k	tomuto	objektu.	

•	 Souhlasí	 se	 zapojením	 ZŠ	 a	MŠ	Chvalčov	 do	 dotačního	 projektu	Ministerstva	
školství	 OP	 JAK	 I.	 Dotaci	 plánuje	 škola	 využít	 na	 pokračování	 aktivit	 -	 školní	
asistent	v	MŠ	a	ZŠ	(od	září	2022),	vzdělávání	pracovníků	v	MŠ	a	ZŠ,	inovativní	
vzdělávání	dětí	v	MŠ	a	žáků	v	ZŠ.	Předpokládaná	částka	max.	893	603	Kč	sčer-
páním	do	2	let	od	zahájení	projektu,	které	je	plánováno	na	září	2022.

Slovo starosty
Vážení spoluobčané,

nacházíme	se	na	konci	 volebního	období	2018-2022.	 I	 když	zkušenosti	 s	prací	
obecního	zastupitelstva	může	mít	každý	 jiné,	 já	se	domnívám,	že	zastupitelé	 jako	
členové	 vrcholného	 orgánu	 obce	 dobře	 obstáli,	 byli	 pracovití	 a	 nápadití,	 ve	 svém	
rozhodování	odpovědní	a	nezpronevěřili	se	zájmům	obce	a	jejích	občanů.

	Při	 rozhodování	 v	oblasti	 investic	a	údržeb	obecního	majetku,	projektů	dokon-
čených	i	rozpracovaných,	vždy	byl	na	prvním	místě	rozvoj	obce	žádoucím	směrem	
a	dlouhodobá	perspektiva	 investovaných	prostředků,	případně	odvrácení	hrozících	
škod	či	bezpečnostních	rizik.	

	 	 Pro	 jednotku	 požární	 ochrany	 byla	 pořízena	 nová	 cisternová	 automobilová	
stříkačka	a	čtyřkolka	s	přívěsným	vozíkem.	Tato	investice	posunula	kvalitu	ochrany	
obyvatel	a	majetku	o	úroveň	výše.	Vysokým	nákladem	byla	opravena	provozní	část	
hospodářské	budovy	při	Základní	a	mateřské	škole,	školní	kuchyně,	sklady,	provozní	
místnosti	i	sociální	zařízení,	na	budově	byla	vyměněna	střecha	a	zřízeno	podzemní	
jímání	 dešťových	 vod.	 Dále	 byla	 zrekonstruována	 výdejna	 obědů	 a	 přestěhovaná	
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počítačová	učebna	ze	suterénu	do	prvního	patra.	Novou	střechu	dostaly	i	oba	bytové	
domy	v	areálu	školy.	Rovněž	školní	hřiště	má	nový	neklouzavý	povrch.	Rodinný	dům	
č.p.	13	je	zdařile	přestavěn	na	dva	byty	pro	začínající	rodiny.	

Opravena	 byla	 vozovka	 v	 ul.	Na	Kůtku	 od	mostu	 Za	Humny	 po	most	 u	 země-
dělského	družstva.	Celkovou	opravu	doznal	povrch	komunikace	od	pily	U	sv.	Anny	
po	 hranici	 katastru	 u	 vojenského	 areálu	 v	 Loukově.	Ulice	Poutní	má	 nový	 povrch	 
i	odvodnění.	Cesta	do	Dubin	byla	v	nejhorším	úseku	opravena	zatravňovací	dlažbou.	
V	září	letošního	roku	bude	celkově	opravena	komunikace	Na	Pasekách.	Na	mnoha	
obecních	komunikacích	jsou	lokální	poruchy	opraveny	metodou	turbo	nebo	zažehle-
ny	metodou	Silkot.	Mnoho	kanalizačních	poklopů	bylo	nově	osazeno,	byly	opraveny	
svodnice	a	propusti,	příkopy,	u	kulturního	domu	vznikl	nový	přechod	pro	chodce.	Po	
břehové	hraně	v	úseku	od	lesní	tělocvičny	po	most	v	ulici	U	Vesničky	bude	do	konce	
října	nová	cyklostezka	včetně	veřejného	osvětlení.	

Na	 Říce	 je	 nový	 posilový	 zdroj	 vody	 pro	 obec	 -	 vrt,	 který	 bude	 v	 příštím	 roce	
zprovozněn.	Proběhly	drobnější	opravy	vodovodů	a	kanalizací,	v	letošním	roce	bude	
zahájena	stavba	„Rozšíření	vodovodu	a	kanalizace	v	obci	Chvalčov“,	což	je	dostavba	
infrastrukturních	sítí	přes	areál	ZD	a	ke	stavebním	místům	v	Dubinách.		

	 	 Byla	 obnovena	 drobná	 mechanizace	 pro	 údržbu	 obce,	 sekačky,	 křovinořezy,	
motorové	pily,	je	pořízeno	nové	auto	pro	pracovní	skupinu.	

Investovalo	se	také	do	kulturního	centra	Pod	Kozincem.	Značná	energie	i	finance	
byly	věnovány	na	přípravu	nových	projektů,	na	využití	obecních	budov,	na	chodníky,	
komunikace,	 parkoviště,	 průtah	 obcí,	 kanalizace,	 protipovodňové	 škody,	 tedy	 do	
budoucnosti	obce.

	 Lesní	 hospodářství	 díky	 kůrovcové	 kalamitě	 poněkud	 stagnovalo,	 ztráta	 byla	
vyrovnána	příspěvkem	na	kompenzaci	ztráty	z	hospodaření.	Na	území	obce	probí-
hala	obnova	a	dosadba	dřevin	mimo	les,	byl	zřízen	parčík	na	ulici	Javornické.

Ulice Školní
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Na Kůtku – před rekonstrukcí

Na Kůtku – po rekonstrukci
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Oprava silnice Na Kůtku

	 	 Základní	 a	mateřská	 škola	má	novou	paní	 ředitelku.	Ta	úspěšně	 zvládla	per-
sonální	výměnu	ve	sboru	 i	na	postech	vedoucí	kuchyně	a	účetní,	 jakož	 i	 všechny	
peripetie	 spojené	 s	 covidem	19.	S	 covidovými	 problémy,	 které	 způsobily	 utlumení	
nejen	kulturního	a	společenského	života,	se	potýkala	celá	obec,	tedy	i	zastupitelstvo.

	 V	 současnosti	 probíhají	 pozemkové	 úpravy	 v	 obou	 katastrálních	 územích.	 Je	
vykoupeno,	 směněno	 nebo	 prodáno	 velké	množství	 pozemků	 v	 rámci	 vypořádání	
majetkových	nesrovnalostí.	Byl	schválen	plán	rozvoje	obce	do	roku	2026.
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Vítáme mezi nás nové občánky:
Jan	SCHYBOL
Dita	KUČEROVÁ
Tereza	SPIEGLOVÁ
Matěj	ŠIMURDA
Josef	VEČEŘA

Rodičům	přejeme	hodně	radosti	
a	maličkým	krásný	a	spokojený	život	…

Řady chvalčovských občanů opustili:
Jarmila	ŠKRAŇÁKOVÁ		 81	let
Jaroslav	GRŇÁK		 72	let
Petr	BALGA		 79	let

Pozůstalým	rodinám	vyslovujeme	upřímnou	soustrast.

	Obec	nadále	provozuje	poštu.	Věnuje	se	sociálně	slabým,	 je	opatrovníkem	pro	
34	opatrovanců.	

		Podpora	společenských	organizací	nebyla	přerušena	a	jejich	působení	v	obci	je	
ke	spokojenosti.

	Nijak	nebylo	narušeno	fungování	obce	ve	všech	oblastech	samosprávy	i	přene-
sené	působnosti.	Kulturní	život	 i	přes	covidovou	brzdu	se	dále	 rozvíjí.	Zdařilé	byly	
oslavy	650	let	Chvalčova	i	svěcení	kříže	u	Německého	lomu.	

	Obec	stále	drží	silné	zastoupení	v	Podhostýnském	mikroregionu	i	v	Místní	akční	
skupině.											

Poměrně	úspěšné	bylo	čerpání	investičních	i	neinvestičních	dotací	v	celkové	výši	
15	352	000,00	Kč,	hodnota	obecního	majetku	se	zvýšila	o	29	000	000,00	Kč.	Obec	
trvale	hospodaří	bez	dluhů.	

	Tolik	stručná	a	neúplná	zpráva	o	působení	zastupitelstva	uplynulého	volebního	
období,	které	takto	v	zájmu	a	s	kultivovanou	podporou	občanů	naplnilo	svůj	mandát.	

	Vše	plyne,	jak	praví	klasický	citát.	Mění	se	kulisy,	dekorace	i	lidé.	Obecního	života	
se	to	týká	stejně	tak.	Práce	pro	obec	není	nikdy	hotová	a	vždy	je	co	zlepšovat.	

			Bylo	mi	ctí	být	členem	odstupujícího	zastupitelstva.	Každému	členu	zvlášť	bych	
chtěl	poděkovat	a	popřát	zdraví	a	vše	nejlepší	v	jejich	budoucím	působení.

	Nové	zastupitelstvo	vzešlé	z	voleb	naváže	na	práci	svých	předchůdců	a	nepochy-
buji,	že	lépe	a	s	novými	nápady.	Změny	dozná	i	vedení	obce.	Přál	bych	všem	voli-
čům,	aby	k	volbám	přišli,	aby	volili	srdcem,	rozumem	a	zkušeností.	A	aby	nepodcenili	
volby	do	senátu,	jehož	důležitost,	ve	světle	posledních	událostí	ve	světě,	narůstá.

Za	sebe	děkuji	všem	spolupracovníkům	i	všem	spoluobčanům	za	podporu	a	loa-
jálnost,	za	zvládnutí	všech	úskalí	práce	na	obci	a	života	v	obci,	a	přeji	jim	vše	dobré.	
Totéž	přeji	novému	budoucímu	vedení	obce,	k	tomu	ještě	odvahu,	trpělivost	a	pevné	
nervy.

Ing. Antonín Stodůlka
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Uzavřená manželství:

Peter	SOJAK

Lucie	KONEČNÁ

Jubilanti
Nedávno	 oslavily	 významné	 životní	 jubileum	 naše	 občanky:	 paní	 Ludmila	

Jakubcová	 a	 Marie	 Skýpalová.	 Oslavenkyně	 navštívil	 pan	 starosta	 Ing.	 Stodůlka	 
a	místostarosta	 Ing.	 Chlápek.	 Popřáli	 jim	 pevné	 zdraví	 a	mnoho	 spokojenosti	 do	
dalších	 let.	Připojujeme	se	k	přání	všeho	dobrého,	ať	vás,	milé	 jubilantky,	provází	
jen	to	dobré.	

Ludmila Jakubcová

Marie Skýpalová
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Vzpomínka
V	pondělí	8.	8.	2022	nás	v	79	letech	navždy	opustil	pan	Petr	Balga,	který	byl	po	

téměř	půlstoletí	neodmyslitelně	spjat	s	chvalčovskou	SOS	dětskou	vesničkou.	
Takto	 na	 něj	 zavzpomínal	 mnohaletý	 ředitel	 chvalčovské	 vesničky	 a	 současný	

ředitel	programů	doprovázení	pěstounských	rodin	Cyril	Maliňák:	
„	Petra	 jsem	měl	 tu	čest	 znát	24	 let.	Byl	 tím,	kdo	mi	 v	počátcích	pomáhal	pro-

nikat	do	tajů	a	zákoutí	péče	o	děti	v	náhradních	rodinách.	Zkušenosti	získal	nejen	
jako	zaměstnanec	SOS	dětských	vesniček	v	 různých	pozicích	 (správce,	pedagog,	
zástupce	 vedoucího)	 ale	 také	 jako	pěstoun.	 Jeho	 život	 se	 tak	 točil	 kolem	práce	 s	
dětmi.	Jeho	klidná	trpělivost	a	vtipný	nadhled	byly	podporou	pěstounům	i	kolegům.	
Děti	jej	milovaly	jako	oblíbeného	dědečka,	jímž	se	pro	spoustu	z	nich	také	stal.	Celým	
životem	ho	také	provázela	láska	k	hudbě	a	k	modelování.	Obě	tyto	aktivity	úspěšně	
skloubil	s	prací	pedagoga	a	jeho	hudební	a	řemeslné	kroužky	se	staly	legendárními.	
S	radostí	je	navštěvovaly	děti	nejen	z	SOS	dětské	vesničky	Chvalčov,	ale	i	ze	širo-
kého	okolí.	O	jejich	oblibě	svědčí	i	fakt,	že	je	vedl	až	do	loňského	podzimu	a	k	jejich	
ukončení	nevedl	nezájem	dětí,	jako	spíše	covidová	situace	a	pokročilý	věk	Petra.

Petře,	budeme	na	Tebe	všichni	rádi	vzpomínat	nejen	jako	na	správného	a	vtipné-
ho	kolegu,	ale	také	jako	na	toho,	kdo	pozitivně	ovlivnil	celou	řadu	dětských	osudů.“

Obec	Chvalčov	se	připojuje	k	poděkování	panu	Balgovi	za	dlouholetou	spolupráci	
v	 rámci	 hudebních	 doprovodů	 při	 vítání	 občánků	 a	 svatebních	 obřadech.	 Rodině	
vyjadřujeme	upřímnou	soustrast.	

Petr Balga
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Z naší obce
Příjem žádostí o zařazení do seznamu uchazečů 

na pronájem obecního startovacího bytu
Obec	 Chvalčov	 zahajuje	 příjem	 žádostí	 o	 zařazení	 do	 seznamu	 uchazečů	 na	

pronájem	 obecního	 startovacího	 bytu.	Obec	Chvalčov	 vlastní	 dva	 nové	 startovací	
byty	na	adrese	Na	Kůtku	13.	Jedná	se	o	2	samostatné	bytové	 jednotky	o	výměře	
cca.	38	m²	s	dispozicí	1+1	(2	místnosti	–	pokoj	+	kuchyň	a	koupelna	s	WC)	+	spo-
lečné	prostory	pro	uskladnění	kol,	kočárků,	atd….	Podmínky	pro	přijetí	do	seznamu	
uchazečů	o	obecní	startovací	byt	jsou	uvedeny	ve	Směrnici	obce	Chvalčov	č.1/2022	 
o	přidělování	bytů	v	majetku	obce	Chvalčov	do	nájmu	občanům,	kde	případní	zájem-
ci	naleznou	 také	 formulář	žádosti	o	obecní	byt.	Směrnice	 je	uložena	na	stránkách	
obce	Chvalčov	pod	roletou	Obec/Obecní	byty.	První	kolo	příjmu	žádostí	o	zařazení	
do	seznamu	uchazečů	o	obecní	byt	končí	dnem	30.9.2022.	Žádosti	odevzdávejte	na	
podatelně	obecního	úřadu,	pro	případné	zájemce	bude	umožněna	prohlídka	byto-
vých	jednotek	a	společného	zázemí.		

Ing. Jan Chlápek, místostarosta obce

Na Kůtku

Kuchyně                                                             Koupelna
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Pečení moučníků                                               Výlet na Sv. Hostýn

Zprávy z charity
Denní stacionář pro seniory Chvalčov 

Když	 se	 ohlédneme	 za	 uplynulým	 půlrokem,	 můžeme	 se	 s	 čistým	 svědomím	
pochválit.	

I	přes	všechna	omezení,	která	nás	provází	 již	dva	roky,	se	nám	daří	poskytovat	
služby	našim	klientům	v	plné	míře.	Celodenní	program	složený	z	aktivní	části	i	z	části	
pro	odpočinek	vyplňujeme	novými	i	ověřenými	činnostmi.	

Po	Vánocích	jsme	si	při	dojídání	vlastnoručně	upečeného	lineckého	cukroví	naplá-
novali	cíle,	které	bychom	chtěli	zvládnout.	K	tomu	nám	slouží	každodenní	společné	
procvičení	hybnosti	celého	těla,	komunikace	i	paměti.	Používáme	různé	metody.	Na	
procvičení	jemné	motoriky	vznikla	velmi	milá	aktivita	klientů	denního	stacionáře,	kteří	
se	podílí	na	výrobě	přání	k	narozeninám	pro	klienty	ostatních	služeb	Charity	Bystřice	

pod	Hostýnem.	Dokážeme	také	vymyslet	spoustu	variant	na	hru	Scrable.	Společně	
se	 inspirujeme	při	pečení	moučníků	na	odpolední	svačinky.	Na	Velikonoce	 jsme	si	
zpříjemnili	 prostředí	 aranžováním	 truhlíků	 na	 okna	 a	 klienti	 vymalovali	 a	 vystříhali	
tištěné	 kraslice	 na	 věneček.	 Okna	 jsme	 si	 ozdobili	 květinovou	 dívkou,	 jejíž	 sukni	
zdobí	ručně	vystříhané	papírové	květy.	A	hned	nám	pohled	z	okna	připadal	veselejší.	
V	květnu	jsme	zahájili	sezónu	zpracování	darů	přírody	sběrem	pampelišek	a	výrobou	
pampeliškového	vína.	Poté	následovalo	postupně	vaření	kozičkového	a	mátového	
sirupu,	 trhání	a	sušení	 lipového	květu	a	samozřejmě	výroba	 jahodové	marmelády.	
Na	všechny	skleničky	jsme	nalepili	ručně	vyrobené	etikety.

Nezapomněli	jsme	ani	naplánovat	výlet.	25.	května	jsme	prožili	krásné	středeční	
dopoledne.	 Společně	 s	 P.	 Josefem	 Hovádem	 jsme	 se	 ze	 stacionáře	 rozjeli	 směr	
Svatý	Hostýn.	Účast	na	mši	svaté	v	Bazilice	Nanebevzetí	Panny	Marie,	která	nahra-
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dila	tradiční	pobožnost	ve	stacionáři,	byla	pro	klienty	vítanou	změnou.	Samozřejmostí	
bylo	i	krátké	posezení	u	kávy	a	zákusku.	Počasí	nás	od	rána	napínalo,	ale	nakonec	
se	vydařilo.	Mlha	s	deštěm	nás	provázela	až	při	cestě	domů.	A	nejpozději	za	rok	si	
to	jistě	zopakujeme!	Chtěli	bychom	využít	této	příležitosti	a	velmi	poděkovat	za	nejen	
duchovní	společenství,	které	jsme	prožili	s	P.	Josefem	Hovádem	v	posledních	dvou	
letech.	Věříme,	že	i	v	novém	působišti	bude	stejně	oblíbený	jako	u	nás.

Dne	8.	června	jsme	naší	pravidelné	procházce	po	areálu	dali	jasný	cíl.	Došli	jsme	
až	na	hřiště	MŠ	Chvalčov,	abychom	navštívili	děti	a	předali	jim	dáreček	ke	Dni	dětí.	
Navzájem	jsme	si	dávali	hádanky,	prožili	příjemné	chvíle.	Děti	od	nás	dostaly	motýl-
ková	lízátka,	která	jim	udělala	velkou	radost.	Děkujeme	za	pěkné	prožití	dopoledne	
a	těšíme	se	zase	někdy…	

A	co	dál?	Těšíme	se	na	prázdniny,	sluníčko	a	odpočinek	na	terase.	O	všech	čin-
nostech	vás	budeme	informovat	příště.

	Za	kolektiv	pracovníků	a	klientů	DSS	Chvalčov
 Vladimíra Procházková

Zprávičky z KCR DOMINO
Prázdniny	 jsou	v	plném	proudu.	V	 tomto	roce	probíhají	opět	celé	prázdniny	pří-

městské	 tábory.	 Každý	 týden	 je	 pro	 děti	 připraven	 program	 podle	 tématu	 tábora.	
Během	dne	s	dětmi	hrajeme	rozmanité	hry,	připravujeme	různé	aktivity,	sportujeme,	
chodíme	do	přírody,	na	hřiště	a	výlety,	hodně	tvoříme	a	malujeme.	Děti	mají	prostor	
na	hraní,	povídání	a	kamarádství.

S	koncem	prázdnin	přijde	nový	školní	rok	a	v	něm	pravidelné	aktivity.
KLUBÍČKO	–	cvičení	pro	rodiče	s	dětmi	ve	věku	od	1	do	2	let.	Jedná	se	o	motorická	
cvičení	pro	správný	rozvoj	dětí	pomocí	pohybových	her,	říkadel,	písniček.	Při	cvičení	
používáme	různé	motorické	a	terapeutické	pomůcky.
ŠIKULKA	–	kroužek	pro	rodiče	s	dětmi	od	2	let	naplněný	z	části	cvičením	a	z	části	
výtvarným	tvořením.	Můžete	si	zkusit,	 jak	vám	a	dětem	půjde	modelování,	stříhání	
či	malování.	
TVOŘÍNEK	–	výtvarný	kroužek	pro	děti	od	3	do	6	let.	Malujeme,	tvoříme	a	poznává-
me	různé	výtvarné	 techniky	a	možností	výtvarného	vyjádření.	Podporujeme	rozvoj	
tvořivosti,	jemnou	motoriku	a	samostatnost.	
MINIŠKOLKA	 –	 dopolední	 školička	 pro	 děti	 od	 2	 let.	 První	 zvykání	 na	 kamarády	 
v	malém	kolektivu	bez	rodičů.
VOLNÁ HERNA	–	prostor	pro	dovádění	dětí	a	setkání	maminek.
Více	informací	na	tel.	604	305	055,	nebo	na	stránkách	www.	idomino.eu.,	zde	jsou	 
i	on-line	přihlášky.	Pokud	máte	jakékoli	dotazy,	neváhejte	nás	kontaktovat.

Na	začátku	září	budou	jako	každý	rok	dny	otevřených	dveří.	Můžete	se	přijít	podí-
vat	do	KCR	Domina.	Koncem	prázdnin	budou	bližší	 informace	vyhlášeny	místním	
rozhlasem	a	vyvěšeny	letáčky	s	informacemi.

Přeji	všem	krásné	léto	a	klidný	začátek	školního	roku.
Elen Egerová
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V pátek dne 23. září 2022 od 14 hodin do 22 hodin
a v sobotu dne 24. září 2022 od 8 hodin do 14 hodin 

se v Kulturním domě ve Chvalčově uskuteční 

VOLBY DO ZASTUPITELSTEV OBCÍ

Způsoby hlasování při volbách do zastupitelstva obcí.
Volič	může	volit	nejvýše	tolik	kandidátů,	

kolik	členů	zastupitelstva	obce	má	být	zvoleno	
–v	naší	obci	volíme	15	členů	zastupitelstva.

V podstatě existují tři základní možnosti: 

1)	buď	můžete	označit	křížkem	ve	čtverečku	před	názvem	volební	strany	
jednu volební stranu,	 pokud	 se	 rozhodnete	 volit	 stranu	 jako	 celek	  
(v tomto případě má každý kandidát této strany 1 hlas) 

2)	pokud	 se	 rozhodnete	 hlasovat	 pro	 jednotlivé	 kandidáty	 z	 různých	
stran,	můžete	křížkem	označit	nejvýše	15  libovolných kandidátů	a	
to	bez	ohledu	na	to,	za	kterou	stranu	kandidují.

3)	další	 možnost	 je	 kombinace volební strany (nejvýše může volič 
zakřížkovat jednu volební stranu) a zároveň může volič označit 
v rámečku	 před	 jménem	 kandidáta	 křížkem další kandidáty,	 pro	
které	hlasuje,	a	 to	v	 libovolných	samostatných	sloupcích,	ve	kterých	
jsou	uvedeny	ostatní	volební	strany.	

například:	 dám	 hlas	 straně	 „xxxxx....“	 a	 zároveň	 označím	 křížkem	
dalších	7	kandidátů	z	 jiných	stran	–	 těchto	7	kandidátů	má	přednost	
před	volenou	stranou	„xxxx.....“,	to	znamená,	že	hlasy	v	tomto	případě	
získává	nejprve	7	samostatně	označených	kandidátů	+	prvních	osm	
kandidátů	z	označené	strany	„xxxx.....“	(do	celkového	počtu	15-ti	vole-
ných	zastupitelů).				
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Různé
Rozloučení s páťáky

Poslední	 den	 školního	 roku	 se	 letošní	 páťáci	 rozloučili	 s	 chvalčovskou	 základ-
ní	 školou.	 Na	 Obecní	 úřad	 je	 doprovodila	 jejich	 třídní	 učitelka,	 paní	 Mgr.	 Jana	
Kubaníková.	 Zde	 si	 žáci	 společně	 zavzpomínali,	 jak	 rychle	 těch	 pět	 let	 uteklo.	
Přejeme	všem	páťákům	hodně	úspěchů	při	studiu	na	dalším	stupni.

Rozloučení s páťáky
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Chodíte	 platit	 na	 pokladnu	Obecního	 úřadu?	A	 nemáte	 hotovost?	 Do	 nedávné	
doby	 to	 byla	 nepříjemná	 situace,	 ale	 nyní	 už	 je	 vše	 jinak.	 Zřídili jsme pro vás 
PLATEBNÍ TERMINÁL!	Takže	platba	kartou	není	problém.	A	když	už	jsme	u	toho,	
najde-li	se	 ještě	nějaký	opozdilec	s	platbou	poplatků	za	odpad,	nechť	to	urychleně	
napraví.	A	můžeme	rovnou	vyzkoušet	tu	platbu	kartou.

Díky Tříkrálové sbírce jsme lépe vybaveni
Charita	Bystřice	pod	Hostýnem	zakoupila	z	Tříkrálové	sbírky	za	částku	27	537,-	

Kč	druhý	odvlhčovač	vzduchu.	Získáváme	tím	možnost	poskytnout	okamžitou	pomoc	
pro	 více	 postižených	 najednou	 a	 jsme	 lépe	 vybaveni	 pro	 případ	 živelné	 pohromy.	
Odvlhčovač	zakoupený	v	loňském	roce	jsme	opakovaně	zapůjčili	při	vytopení	bytů.	
Díky	 jeho	 využití	 a	 doporučení	 klientů	 jsme	 se	 rozhodli	 pořídit	 ještě	 jeden	 přístroj	
s	větším	výkonem.	

Přírodní	katastrofy,	bleskové	povodně,	požáry	nebo	havárie	v	domácnostech	jsou	
bohužel	 součástí	 našeho	 života.	 Díky	 všem	 dárcům	 a	 dobrovolníkům	 Tříkrálové	
sbírky	 	 jsme	 lépe	vybaveni	 pro	pomoc	v	 těchto	případech	a	 získali	 jsme	možnost	
zapůjčovat	vysoušeč	i	při	běžných	provozních	činnostech,	např.	po	malování,	odstra-
ňováním	stavební	vlhkosti	novostaveb,	apod..	

Cena	za	zapůjčení	se	bude	účtovat	podle	aktuálního	ceníku.
V	 případě	 likvidace	 následků	 mimořádných	 událostí,	 přírodních	 či	 živelných	

pohrom	je	zápůjčka	od	platby	zcela	osvobozena.
Informace	 na	 telefonu	 731	 646	 912	 nebo	 na	 internetových	 stránkách	 Charity	

Bystřice	pod	Hostýnem.

Akce Chvalčov
10.09.2022 v 18.00  Areál letního kina Chvalčov – Festival pod Kozincem. 
Těšit	se	můžete	na	pivo,	guláš,	stanování	a	především	na	spoustu	dobré	hudby!
A okolí
28.08.2022 v 19.00  Nádvoří zámku v Bystřici pod Hostýnem koncert kapely 
„NONAME“. Jako předkapela vystoupí „Hluchý Dovrat“. 
31.08. od 19.00 na zámku v Bystřici pod Hostýnem – koncert Stupkova kvarteta. 

Léto	na	nádvoří	bystřického	zámku	je	v	plném	proudu	až	do	15.9.2022.	Každý	čtvrtek	
se	tak	mohou	setkat	příznivci	různých	hudebních	žánrů.	Velkým	a	milým	překvape-
ním	byl	středověký	rock	v	podání	kapely	„Tempus.“

Tempus



24 25

Společenská rubrika
Místní knihovna
"Štěstí je, když zapomenete na svět kolem sebe, protože čtete..."

Po	nějakém	čase	se	opět	hlásím	okénkem	do	Obecní	 knihovny.	Srdečně	 tímto	
zdravím	všechny	stávají	čtenářské	příznivce,	stejně	tak	i	minulé	a	hlavně	i	ty	budoucí,	
kteří	svou	 láskyplnou	cestu	ke	knihám	teprve	objevují...	Nejen	 jídlem	člověk	 je	živ,	 
i	duše	žádá	potravu	a	tímto	zdrojem	příjmu	jakákoliv	literatura	bezesporu	je.	"Nová"	
covidová	a	ani	jiná	omezení	společenského	setkávání	se	jak	snad	všichni	doufáme	
na	nás	(zatím)	nepřipravují.	Můžeme	tak	směle	vyrazit	třeba	právě	pro	nějakou	hez-
kou	knihu,	která	nám	zpříjemní	chvíle	oddychu	i	samoty	nebo	jak	slýchávám	velmi	
často	při	půjčování:	„Na	televizi	se	nekoukám,	je	tam.....píp!?!	Raději	si	před	spaním	
nebo	při	nespavosti	čtu..."A	to	jsou	dobré	zprávy,	že	je	nás	stále	dost	takto	"krásně	
postižených."	Pro	tyto	chvíle	přináším	malou	ochutnávku	letošních	nových	přírůstků	
v	naší	knihovně.	Více	informací	naleznete	na	webových	stránkách	Obce	Chvalčov.

Nové knihy z řady Beletrie světová:
„KDYŽ	PANDA	TANČÍ“	
autor:	James	Gould-	Bourn	-	vtipný	i	dojemný	příběh	o	tom,	že	láska	a	tanec	je	sil-
nější	než	smrt.	Skvělé	divadelní	ztvárnění	 tohoto	příběhu	v	podání	Lukáše	Hejlíka	
a	 jeho	hereckého	kolegy	 jste	měli	možnost	zhlédnout	v	našem	Kulturním	domě	ve	
Chvalčově.
„VINAŘSTVÍ	3“
autorka:	Marie	Lacrosse	-	Osudové	dny	-	závěr	této	napínavé	rodinné	ságy.
„LOV“
autor:	Bernard	Minier	-	novinku	v	pořadí	devátou,	od	tohoto	velmi	čtivého	autora,	a	
to	nejen	v	naší	 knihovně,	 	 jsem	nemohla	nechat	bez	povšimnutí...	Podle	 skalních	
fanoušků	patří	k	těm	nejlepším,	tak	se	máte	na	co	těšit.
„SESTRY“
autorka:	Luciana	Riley	-	autorka	světových	bestsellerů,	kterých	se	prodalo	přes	25	
milionů	výtisků	do	30	zemí	světa.	Věřím,	že	tento	velmi	oblíbený	žánr	rodinné	ságy	
dostane	 i	 Vás,	 obsahuje	 celkem	 7	
knih.
„NEKLIDNÁ	KREV“
autor:	 Robert	 Calbraith	 -	 pravé	 zlo	
nezničí	ani	čas.	Sebevědomě	napsa-
ný,	 neuvěřitelně	 napínavý	 a	 mistrně	
vystavěný	příběh.
„AŽ	UVIDÍŠ	MOŘE“
autorka:	 Scarlet	Wilková	 -	 lehce	 ply-
noucí	vyprávění	o	nelehkých	osudech	
lidí,	kteří	žijí	mezi	námi	a	 jejichž	 jedi-
nečné	příběhy	většině	z	nás	zůstávají	
skryté.
„TEMNOTA“
autor:	David	Lagercrantz	-	další	strhu-
jící	thriller	autora	„Milenia“.
„VANDROVNÍ	APATYKÁŘKA“
autorka:	Iny	Lorentzová	-	Durynsko	na	
prahu	18.	Století,	příběh	s	vůní	bylin...
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Beletrie česká
„ŽIVOTICE“
autorka:	Karin	Lednická	–	Životice	 je	malá	vesnice	uprostřed	Těšínského	Slezska.	
Po	Mnichovu	 zabrána	 Polskem,	 po	 1.září	 1939	 se	 jako	 dobyté	 území	 stává	 sou-
částí	Říše.	Karin	Lednická	příběh	znovu	uvádí	k	životu,	kombinuje	přepis	vyprávění	
pamětníků	a	dokumentů	i	obrazové	přílohy.
„NA	HROBECH	ZELENÝCH“
autorka:	Vlasta	Javořická	-	další	vesnický	román	do	sbírky.
„HEŘMÁNKOVÉ	ÚDOLÍ“
autorka:	Hana	Marie	Kornerová	-	fascinující	příběh	podle	skutečné	události.
„NA	TESÁKU“
autor:	František	Fryšák	Buchlovský	-	děkujeme	za	dar	pro	knihovnu	panu	starosto-
vi,	příběh	z	18.století	z	okolí	Tesáku	a	Rusavy.	Knihu	doplňují	 ilustrace	pana	Karla	
Bubílka.
„PÁTÉ	JABLKO“
autorka:	Lenka	Chalupová	-	Rodinná	sága	odehrávající	se	v	Předmostí	u	Přerova,	
nenaplňené	sny,	bouřlivý	rok	48	a	nastupující	50.	léta.	
„BÍLÁ	VODA“
autorka:	 Kateřina	 Tučková	 -	 román	 se	 strhujícím	 dějem	 je	 inspirován	 skutečnými	
událostmi,	po	nichž	autorka	řadu	let	pátrala	v	archivech	a	mezi	pamětníky.
„VESNICE“
autorka:	Kristýna	Trpková	-	tři	zmizelí	chlapci	a	tajemství,	které	po	letech	vyplouvá	
na	povrch.
„HÁJOVNA“
autorka:	Karla	Kubíková	-	příběh	o	ztrátě	svobody	a	mateřské	lásce.
„MOROVÝ	TESTAMENT“
autor:	Vlastimil	Vondruška	-	historický	román	o	hříšných	lidech	království	českého.
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Beletrie pro děti a mládež:
„ROK	V	POHÁDCE“-	Marciej	Seymanowicz	-	velké	obrázkové	leporelo.
„PRAHA“	-	Libor	Drobný	-	velká	kniha	průvodcem	Prahou,	pro	nejmenší	čtenáře.
„KRTEK	A	KALHOTKY“-	Zdeněk	Miler,Eduard	Petiška	-	slavná	postavička	stále	na	
výsluní.
„HUDEBNÍ	NÁSTROJE“	-	zvuková	knížka.
„PŘÍHODY	VESELÝCH	PRVŇÁČKŮ“	-	první	čtení	s	úkoly.
„NAUČ	MĚ	MLUVIT“	-	500	slov,	říkadla,	pohádky.
„MEZI	NÁMI	PŘEDŠKOLÁKY“	-	všestranná	příprava	do	školy.
„BLÁZNIVÁ	ŠKOLA“-	Lukáš	Pavlásek
„KOKO	A	JEHO	KAMARÁDI“-	Markéta	Hrubešová
„KAPKA	ÁJA“-	Alena	Mornštajnová
„OBRÁZKOVÉ	ČTENÍ“	-	nejznámější	lidová	říkadla	a	pověsti.

Naučná literatura:
„PLETENÍ	A	HÁČKOVÁNÍ“-	Jaroslava	Dovcová
„NEJEZ	BLBĚ“-	jediná	kniha	o	jídle,	kterou	potřebujeme.

Přeji	všem	krásný	zbytek	léta	včetně	"babího",	užijte	si	slunečních	paprsků,	které	už	
nebudou	tak	spalující,	plno	vzrušujících	zážitků	z	cest	i	bez	nich,	držme	hlavu	vzhůru	
i	v	těchto	nejistých	časech	a	s	úsměvem	vzhlížejme	do	časů	budoucích.
Těším	se	na	setkání	s	vámi	v	našem	KD	v	prvním	patře,	kde	spolu	nějakou	čtivou	
knihu	pro	každého	na	míru	určitě	najdeme.

Vaše knihovnice Ivana Zábranská

"Číst je jako utéct z domova a zároveň najít domov někde jinde."

Pozdrav psa Bernarda
Zdravím	děti	a	ostatní	milé	čtenáře.
To	nám	to	léto	utíká,	že?	Někdy	mám	tlapky	spálené	od	horké	dlažby	a	jindy	jsem	

rád,	že	 i	v	 létě	mám	teplý	kožíšek.	Počasí	si	s	námi	pěkně	hraje	a	deštík	se	nám	
vyhýbá.	Panička	se	trochu	leká,	že	nebudou	žádné	hříbky	a	já	mám	vůni	hříbků	na	
pánvičce	tuze	rád.	Za	chvilku	se	prázdniny	překulí	a	budeme	vítat	začátek	podzimu.	
To	nás	čekají	dary	našich	zahrádek	a	lesů.	Po	lesích	budeme	potkávat	tiché	lovce	
s	 košíkem,	 jak	 upřeně	 v	 listí	 nebo	 na	mechu	 hledají	 ten	 krásný	 hnědý	 klobouček	
pana	hříbka.	

Je	dobré	si	vzít	atlas	hub,	ať	máte	v	košíku	jen	ty	dobrůtky	a	nečeká	vás	bolení	
bříška.	Občas	 jen	 ze	 zvědavosti	 ochutnám,	 co	 uvidím,	 a	 to	 je	 pak	 pěkná	 lapálie.	
Panička	se	trápí,	že	mi	není	dobře	a	já	koulím	očima	od	bříškabolu.	

Taková	paní	muchomůrka	červená	je	krásná	houba,	ale	pěkně	proradná.	Usmívá	
se	na	mechu,	tváře	má	červené,	krásnou	sukénku	kolem	nožky	a	ty	roztomilé	puntí-
ky.	No	a	je	přitom	nejedlá	i	jedovatá.	Dávejte	si	na	ni	pozor,	děti.	Tato	paní	houba	je	
jen	na	podívání.	Tak	ji	pěkně	obejděte.	

Natlapkuji	vám	dvě	pěkné	houby,	a	i	když	jsou	si	podobné	jako	vejce	vejci,	najdi	
10	rozdílů.	
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Kde domov tvůj
Hallo	Chvalčov,	mijn	naam	is	Adéla	Šlahorová	en	ben	45	jaar	oud.	Van	oorsprong	

kom	ik	uit	Chropyně,	in	de	buurt	van	Kroměříž.	Daar	heb	ik	22	jaar	gewoond	samen	
met	mijn	ouders	en	mijn	zus	Markéta.	In	de	winter	2000	besloot	ik	te	gaan	werken	in	
Špindlerův	Mlýn	in	Reuzengebergte	en	daar	kwam	ik	een	Nederlandse	jongen	tegen.	
Wij	werden	verliefd	en	hij	en	zijn	ouders	hebben	mij	uitgenodigd	om	in	Nederland	te	
komen	kijken.	Dat	deed	ik	dus,	al	vond	ik	het	heel	spannend.	Alleen	naar	buitenland	
te	reizen,	naar	mensen	toe	gaan	die	ik	niet	ken,	best	ver	weg	en	zonder	de	mobiele	
telefoon	want	die	had	ik	toen	nog	niet.	Mijn	ouders	vonden	het	goed	maar	vonden	
het	vast	heel	eng.	Dit	was	namelijk	niet	de	eerste	keer.	Toen	ik	15	werd	mocht	ik	van	
ze	afreizen	naar	Oostenrijk	waar	ik	in	de	zomervakantie	via	mijn	school	ging	werken	
en	ook	stage	lopen.	

Maar	 goed,	 ik	 ging	 met	 de	 bus	 voor	 2	 weken	 lang	 naar	 Nederland.	 Er	 vielen	
meteen	zoveel	dingen	op.	Het	allereerste	was	dat	er	helemaal	geen	grensovergang	
was	tussen	Duitsland	en	Nederland	en	de	bus	reed	gewoon	door	zonder	te	stoppen.	
Verder	zag	ik	heel	veel	boerderijen	die	erg	netjes	er	uitzagen	en	overal	stonden	koei-
en,	paarden	en	schapen	te	grazen.	Bij	hun	thuis	aangekomen	wilde	ik	mijn	schoenen	
uitdoen	maar	 dat	 hoefde	helemaal	 niet	want	 dat	werd	 er	 niet	 gedaan.	Dat	 schijnt	
gebruikelijk	te	zijn.	Zij	hebben	mij	toen	allerlei	mooie	plekken	laten	zien.	Zo	zijn	we	
in	bekende	Keukenhof	geweest,	het	bijzondere	grote	park	vol	met	prachtige	tulpen,	
een	dagje	naar	Amsterdam,	een	sprookjesachtig	pretpark	Efteling	gezien	en	ook	in	
een	dierentuin	geweest	waar	ze	een	zeeaquarium	hebben	waar	je	door	een	glazen	
tunnel	 loopt	en	de	haaien	boven	 je	hoofd	zwemmen.	 Ik	vond	het	allemaal	zo	 leuk	
en	 indrukwekkend	dat	het	meteen	2	maanden	werden	 ipv	mijn	geplande	2	weken.	
Daarna	ben	 ik	even	weer	 in	Tsjechië	geweest	maar	gauw	wilde	 ik	weer	naar	mijn	
vriendje	toe	en	dat	deed	ik	ook.	Met	begin	sprak	ik	Duits	wat	enorm	heeft	geholpen	
en	ik	deed	mijn	best	om	Nederlands	te	leren.	Dat	ging	best	goed	al	is	het	een	hele	
moeilijke	 taal.	 Verder	 ging	 ik	 bij	mensen	 thuis	 schoonmaken	 en	 later	 ook	 op	 een	
meisje	passen.	
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Inmiddels	woon	ik	er	22	jaar	en	kan	me	niet	voorstellen	om	terug	naar	Tsjechië	te	
keren.	Nederland	is	een	mooi	land	maar	ik	moest	erg	wennen	aan	mensen	en	hoe	ze	
met	elkaar	omgaan.	Zij	zijn	veel	harder	en	er	wordt	veel	van	je	verwacht	maar	als	je	
hard	werkt	en	je	best	doet	dan	kun	je	veel	bereiken.	Ik	heb	veel	moeilijke	jaren	achter	
de	rug	maar	heb	een	fijn	plekje	gevonden,	heb	een	leuke	partner,	een	zoon	van	16,	
net	een	nieuwe	functie	bij	het	bedrijf	en	een	fijn	leven	opgebouwd.

Mijn	ouders	hebben	in	2009	een	huis	gebouwd	hier	 in	Chvalčov	en	mijn	zus	en	
haar	gezin	wonen	hier	ook.	Voor	mij	is	het	geen	onbekend	gebied	want	wij	hebben	
hier	altijd	al	gewandeld,	gelanglauft,	gefietst	en	een	weekendhuis	gehad	bij	Troják.	
Ik	hou	erg	veel	van	deze	omgeving,	de	heuvels	en	van	de	bossen.	Dat	is	iets	wat	ik	
mis.	Ik	en	mijn	zoon	Daan	komen	hier	zo’n	2	keer	per	jaar.	Daan	mag	heel	graag	bij	
zijn	opa	en	oma	zijn	en	gek	doen	met	zijn	neefje	Matěj.	In	de	zomervakantie	gaan	ze	
samen	naar	het	zwembad	in	Bystřice.	’S	Winters	gaan	wij	skiën	bij	Troják.	Daan	is	dol	
op	oma	haar	eten	en	blijft	zeggen	dat	het	beter	en	lekkerder	is	dan	in	Nederland.	Wij	
bezoeken	ook	altijd	de	dierentuin	Lešná	in	Zlín,	gaan	boven	bij	Hostýn	kijken	en	gaan	
naar	vele	mooie	plekjes	hier	in	de	buurt.	Wij	verheugen	ons	altijd	om	hier	te	komen.

Via	deze	weg	wil	ik	ook	mijn	ouders	bedanken.	Zij	hebben	mij	altijd	gesteund	in	
wat	 ik	wou,	dat	 is	geweldig	om	het	zo	 te	voelen	en	weten,	dat	zij	achter	 je	staan.	
Dankjewel.

Ahoj	 Chvalčove,	 jmenuji	 se	 Adéla	
Šlahorová	a	je	mi	45	let.	Původně	pochá-
zím	z	Chropyně	u	Kroměříže.	Tam	jsem	
žila	22	let	společně	se	svými	rodiči	a	mou	
sestrou	 Markétou.	 V	 zimě	 2000	 jsem	
se	 vypravila	 pracovat	 do	 Špindlerova	
Mlýna	v	Krkonoších	a	potkala	jsem	tam	
mladého	 Holanďana	 a	 my	 se	 do	 sebe	
zamilovali.	On	a	 jeho	rodiče	mě	pozva-
li	 se	 podívat	 do	 Holandska	 (správně	
Nizozemí).	 Tak	 jsem	 se	 rozhodla	 jet,	 
i	když	to	bylo	napínavé.	Odjet	do	ciziny,	
k	lidem,	které	neznám,	a	docela	daleko	
a	bez	mobilního	telefonu,	který	jsem	ten-
krát	ještě	neměla.	Moji	rodiče	to	povolili,	
i	 když	se	o	mě	museli	 bát.	A	 to	nebylo	
poprvé.	 Když	 mně	 bylo	 15	 let,	 mohla	
jsem	odcestovat	do	Rakouska,	kde	jsem	
přes	školu	byla	na	praxi	a	taky	jsem	tam	
pak	v	létě	pracovala.

Takže	 jsem	 autobusem	 odjela	 na	
2	 týdny	 do	 Holandska.	 Už	 po	 cestě	
mě	upoutala	 spousta	 zajímavostí.	Mezi	
Německem	a	Holandskem	nebyl	žádný	
hraniční	 přechod	 a	 autobus	 projel	 bez	
zastavení	 a	 jakéhokoliv	 zdržení.	 Dále	
jsem	 viděla	 mnoho	 statků,	 které	 byly	
hezky	upravené	a	všude	se	pásly	krávy,	

Tzv. visací kuchyně

Mlýny a tulipány
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koně	a	ovce.	Když	jsem	přijela	k	nim	domů,	chtěla	 jsem	si	sundat	boty,	ale	nemu-
sela	 jsem,	 prý	 se	 to	 tam	 nedělá.	 V	 dalších	 dnech	 mě	 vzali	 na	 spoustu	 hezkých	
míst.	Byla	jsem	v	krásném	parku	plném	úžasných	tulipánů	zvaném	Keukenhof,	den	 
v	Amsterdamu,	 v	 pohádkovém	 parku	 Efteling	 a	 také	 v	 jedné	 zoologické	 zahradě	 
s	mořským	akváriem,	kde	se	prochází	skleněným	tunelem,	nad	kterým	plavou	žra-
loci.	Všechno	na	mě	udělalo	tak	velký	dojem,	že	 jsem	místo		naplánovaných	dvou	
týdnů	zůstala	hned	2	měsíce.	Pak	jsem	se	na	chvíli	vrátila	do	Čech,	ale	velmi	rychle	
jsem	zase	chtěla	odjet	za	svým	přítelem	a	tak	jsem	to	opět	udělala.	Ze	začátku	jsem	
se	domlouvala	německy	a	to	mně	moc	pomohlo		naučit	se	holandsky.	O	to	jsem	se	
moc	snažila	a	myslím,	že	se	mi	to	povedlo,	i	když	je	to	velmi	těžká	řeč.	Jinak	jsem	
uklízela	u	lidí	doma	a	později	jsem	hlídala	i	malou	holčičku.

Teď	už	tam	žiji	22	let	a	neumím	si	představit		vrátit	se	zpět	do	Čech.	Holandsko	
je	hezká	země,	ale	velmi	těžko	jsem	si	zvykala	na	Holanďany	a	také,	jak	se	k	sobě	
chovají.	Jsou	totiž	mnohem	tvrdší	a	moc	toho	od	tebe	očekávají,	ale	pokud	se	snažíš	 
a	tvrdě	pracuješ,	tak	můžeš	dosáhnout	svých	cílů.	Mám	za	sebou	spoustu	těžkých	
let,	ale	už	jsem	tu	nalezla	hezké	místo,	mám	milého	přítele,	16	letého	syna,	teď	krát-
ce	novou	funkci	u	nás	v	podniku	a	hezký	život.

Moji	rodiče	tu	na	Chvalčově	postavili	v	roce	2009	nový	dům	a	i	má	sestra	tu	bydlí	
se	 svou	 rodinou.	Pro	mě	 je	 to	 tu	 známé	 okolí,	 protože	 	 už	 od	malička	 jsme	 sem	
jezdili	na	 túry,	na	běžky,	na	kole	a	později	 jsme	měli	chatu	na	Trojáku.	Tohle	okolí	
mám	opravdu	velmi	ráda	díky	krásným	kopečkům	a	lesům.	To	mi	v	Holandsku	moc	
chybí.	Se	synem	sem	jezdím	tak	dvakrát	do	roka.	Daan	je	velmi	rád	u	svého	dědečka	 
a	babičky	a	taky	moc	rád	blbne	se	svým	bratrancem	Matějem.	V	létě	se	spolu	chodí	
koupat	na	koupaliště	do	Bystřice.	Také	vždy	navštívíme	Zoo	Lešná	ve	Zlíně,	vyjede-

Se synem Syn s kamarádem
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me	nebo	vyjdeme	nahoru	na	Hostýn	a	podíváme	se	na	spoustu	jiných	hezkých	míst	
v	nedalekém	okolí.	V	zimě	jezdíme	lyžovat	na	Troják.	A	navíc	Daan	miluje	babiččino	
jídlo	 a	 tvrdí,	 že	 je	mnohem	 lepší	 a	 chutnější	 než	 v	 Holandsku.	 Je	 nám	 tu	 dobře	 
a	moc	se	sem	těšíme.

Touto	cestou	bych	chtěla	poděkovat	mým	rodičům.	Vždy	mě	podporovali	v	tom,	
co	jsem	chtěla	dělat,	což	je	krásný	pocit,	a	taky	vědět,	že	za	tebou	stojí,	je	úžasné.	
Moc	děkuji.

Adéla Šlahorová

České zvyky, tradice a pranostiky
ŽNĚ, ZAZVONILY KOSY

Obilí	zlatoví	a	tajemný	pochod	zrání	jest	dokončen,	obilí	dozrálo	k	žatvě.	Nastává	
nejradostnější,	 ale	 také	 namáhavá	 práce	 zemědělcova.	 V	 teplejších	 nížinách,	 jak	
praví	i	pranostika,	býval	pro	žatvu	signálem	svátek	sv.	Markéty	(13.7.),	v	hornatých	
krajích	začínaly	žně	zpravidla	až	po	Maří	Magdaleně	(22.7.).

Žně	bývaly	velkým	svátkem	pro	celou	ves	či	panství.	Kdo	měl	zdravé	nohy	a	ruce,	
činil	se	na	poli	od	svítání	do	soumraku.	Když	přišli	ženci	na	pole,	smekli,	nábožně	
se	pokřižovali	a	přidali	krátkou	modlitbu	a	zvolali:	„Pán	Bůh	rač	být	svatým	pomoc-
níkem!“	 Pak	 vzali	 kosy	 do	 rukou,	 
a	i	s	nimi	udělali	ve	vzduchu	znamení	
kříže	 nad	 obilím.	 Pak	 udělali	 „ráz“	 
a	již	to	začalo	s	pomocí	Boží.	Však	si	
také	natřeli	kosy	hadím	sádlem,	aby	
se	 jim	 dobře	 kosilo.	 Pilná	 práce	 se	
přerušovala	pouze	ke	krátké	svačině,	
nebo	k	broušení	kosy.	Brousek	měli	
v	toulci,	nebo	„klobouci“	z	kravského	
rohu.	Sekáči	neúnavně	kosili	a	ženy	
za	nimi	srpem	dočišťovaly	a	pokose-
né	obilí	odebíraly	a	kladly	v	hromád-
kách	na	prostřená	slaměná	povřísla	
nebo	provázky.	

Pomocí	roubíků	se	obilí	vázalo	do	
snopů	 a	 ty	 se	 pak	 skládaly	 do	 řad	
panáků	 (6-12	snopů)	nebo	mandelů	
(15	 snopů),	 klasy	 nahoru,	 aby	 obilí	
doschlo.	První	dozrávalo	žito,	potom	
se	kosil	 ječmen,	nakonec	pšenice	a	
oves.	Vyschlé	obilí	se	sváželo	do	sto-
dol,	kde	se	po	skončení	polních	prací	
mlátilo.	 Když	 se	 začaly	 užívat	 mlá-
tičky,	mlátilo	se	obilí	hned	po	sklizni.	

autor ilustrace: Richard Lauda, Žně 
u Jistebnice
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Chvalčovští zahrádkáři 
„Dokud neodejdou špatní, dobří nemají kudy vstoupit“.

Práce	 na	 zahrádce	 v	 srpnu	 je	 dost,	 ale	můžeme	 se	 také	 potěšit	 pohledem	 na	
záhony	s	trvalkami,	na	rozkvetlé	balkony	a	terasy.	Radost	máme	z	každého	plodu,	
který	sklízíme	a	v	rukou	pak	zvažujeme	všechnu	tu	péči	a	lásku,	kterou	jsme	mu	dali.	

Ani	v	září	nesmíme	zapomenout	na	choroby	a	škůdce.	Nepolevujeme	v	boji	proti	
nim	a	pravidelně	rostliny	kontrolujeme	a	případný	výskyt	chorob	odstraňujeme	i	teď	
na	 konci	 vegetačního	období.	V	 září	 pomalu	přichází	 také	podzim,	 což	 je	 vhodná	
doba	na	výsadbu	stálezelených	okrasných	keřů.	Patří	k	nim	především	rododendron.	

Ať	tak	či	tak,	zahrádkář	nemá	příliš	na	vybranou.	Musí	na	své	zahrádce	stále	něco	
dělat.	Sklízí	 nebo	seje,	 ryje	a	odpleveluje,	 uklízí,	 připravuje	 se	na	podzim.	Na	nic	
nezapomenout	–	ani	na	radost	z	plodů	své	celoroční	práce.	

 
Co se dělo u zahrádkářů: 
-	 Koncem	 května	 odstraňujeme	 pařezy	 na	 zahradě	 za	 pomocí	 techniky	 př.	 

J.	Kurfürsta.
-	 1.	 až	 6.7.	 pracujeme,	 uklízíme,	 montujeme,	 umýváme,	 připravujeme	 „Tradiční	

hodovou	 výstavu“,	 kde	 je	 zapojena	 pomalu	 celá	 členská	 základna:	 př.	 I.	 a	
L.	 Adamíkovi,	 L.	 Adámková,	 I.a	 K.	 Dvorníkovi,	 J.	 Jurášková,	 J.	 Kopiště,	 L.	
Kroutilová,	 J.a	 J.	 Kurfürstovi,	 S.a	 J.	 Kuželovi,	 J.	 Loupancová,	 P.	 Malének,	 P.	
Mejvaldová,	P.	Nezdařilík,	L.a	B.	Ovčačíkovi,	H.	a	J.	Pavelcovi,	J.	Pecháček,	L.	a	
V.	Raabovi,	J.	Slavík,	J.	Svačinová,	I.	a	M.	Symerští,	M.	Valouchová,	J.	Zemánek	

Richard Lauda: Žně
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a	také	rodinní	příslušníci.	Počasí	nám	sice	nepřálo,	ale	nálada	byla	velmi	dobrá	 
a	závěr	s	Lojzíkovou	klávesnicí	byl	přímo	skvělý	a	okouzlující.

-	 12.7.	 probíhá	 zasedání	 komise	 ČZS	 HFK	 na	 CHZ	 včetně	 předsedy	 ČZS	 St.	
Kozlíka.

-	 30.-31.7.	se	účastníme	„Mezinárodní	výstavy	mečíků“	na	zámku	v	Holešově.

Dozrávající jablka s vadami na kráse i chuti léčíme vápníkem
Fyziologickou	skvrnitost	neboli	hořkou	pihovitost	jablka	poznáme	na	slupce	podle	

tmavších,	2–6	mm	velkých,	mírně	propadlých	hnědavých	skvrnek.	Jejich	vinou	plod	
hořkne.

Příčinou	hořké	pihovitosti	je	nedostatek	vápníku	v	plodech.	Kořeny	nedostatečně	
zásobují	 plod	 tímto	prvkem.	Příčinou	může	být	buď	sucho	a	chybějící	 voda,	nebo	
naopak	 dlouhodobější	 zamokření	 půdy.	 Výživová	 porucha	 se	může	 objevit	 i	 kvůli	
nadbytku	 dusíku	 a	 draslíku	 v	 půdě.	 Vápník	 lze	 dodat	 už	 při	 prvních	 příznacích	 
v	podobě	listového	hnojiva	na	počátku	léta	a	opakovaně	tuto	mimokořenovou	výži-
vu	aplikovat	ve	dvoutýdenních	 intervalech.	Důležitý	 je	postřik	 ještě	dva	 týdny	před	
sklizní.

Octomilkám vyhovuje každé prostředí 
Dotěrným	muškám	se	u	nás	doma	prostě	líbí.	Octomilkám	(Drosophila)	vyhovuje	

každé	prostředí,	 kde	probíhá	 fermentace.	Je	 to	kvašení,	proces	přeměny	organic-
kých	 látek,	a	 to	 je	u	každého	ovoce,	které	začne	pomalu	zahnívat.	Přestože	se	 to	

Chalupa zahrádkářů – hodová výstava
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nezdá,	nemusí	se	octomilky	množit	zrovna	v	naší	kuchyni,	kde	nás	jejich	přítomnost	
tolik	zlobí.	Mohou	se	k	nám	dostat	 i	oknem,	 třeba	od	sousedů	nebo	z	nedalekého	
kontejneru.	 Navštíví	 nás	 a	 zůstanou.	A	 my	 máme	 pocit,	 že	 je	 tento	 hmyz	 téměř	
nezničitelný.

	Octomilka	nebo	 také	 vinná	 či	 ovocná	muška.	Malé	mušky	milují	 sladkou	 vůni,	
„ochutnávají“	 i	 sklenku	 vína	 nebo	 vodu	 se	 šťávou	 a	 ovoce	 (nahnilé	 i	 čerstvé).	
Zvládnou	naklást	až	400	vajíček	a	líhnou	se	už	za	3	dny.	Na	čerstvé	ovoce	přenesou	
plísně,	a	to	se	začne	rychleji	kazit.	Poletují	všude	kolem,	drží	se	poblíž	odpadkového	
koše	a	zbavit	se	 jich	nám	připadá	nemožné.	Utěšuje	nás	snad	jen	to,	že	 jsou	sice	
nepříjemné,	ale	našemu	jídlu	nijak	neškodí.

	Základem	 je	pořádek.	 Je	nutné,	 abychom	udržovali	maximální	 pořádek	–	a	 to	
v	 celém	 bytě.	 Kontrolujeme	 ovoce	 a	 všechny	 nahnilé	 kusy	musí	 hned	 pryč.	 Jídlo	
(obzvlášť	ovoce	a	zeleninu)	dobře	přikrýváme	nebo	je	dáváme	hned	do	chladničky.	
Nesmíme	jim	nechávat	na	pospas	ani	zbytky.	Utíráme	všechny	plochy,	častěji	myje-
me	nádobí,	protože	i	skleničky	s	limonádou	octomilky	přitahují.	Hlídáme	odpadkový	
koš,	 dobře	 jej	 zavíráme,	 často	umýváme.	Pozor	 si	 dáváme	 i	 na	pokojové	 květiny,	
nesmíme	 je	 přelévat,	 protože	 mokrá	 zemina	 v	 květináči	 je	 ideálním	 místem	 pro	
nakladení	vajíček.

	 Jak	 tedy	 na	 octomilky?	Vyzkoušíme	 všechno	 –	 i	 rady	 našich	 babiček.	Hubení	
octomilek	začíná	udržováním	čistoty.	Vyzkoušet	můžeme	(s	větším	či	menším	úspě-
chem)	lepicí	pásky,	které	díky	feromonům	octomilky	přilákají.	Někdo	nedá	dopustit	na	

Chalupa zahrádkářů
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elektrické	lapače	hmyzu.	Octomilky	nesnášejí	vůni	koření,	proto	si	po	bytě	rozmístí-
me	mističky	s	hřebíčkem.	Sklenička	s	nedopitou	šťávou	nebo	pivem	může	posloužit	
jako	past.	V	boji	nám	mohou	pomáhat	i	masožravé	rostliny.	Dobrým	pomocníkem	je	
také	vysavač.	

 
 Libeček se pěstuje nejen v Evropě 

Pochází	z	Asie	–	hlavně	z	oblastí	Íránu	a	Afghánistánu.	Je	silně	aromatický,	má	
výraznou	chuť,	a	proto	se	také	používá	jako	dochucovadlo	v	kuchyni	–	v	přiměřeném	
množství	jako	koření.

Jak	máme	o	libeček	pečovat:	Přihnojovat	jej	nemusíme,	ale	zato	je	potřeba	pra-
videlně	ho	zavlažovat,	aby	mu	nezvadly	okraje	listů.	Nesmíme	zapomenout	libeček	
hned	od	začátku	pravidelně	sestřihávat	–	tím	oddálíme	jeho	kvetení	i	růst.

Libeček	 dochutí	 jídla.	 Čerstvým	 listem	 kořeníme	 polévky,	 omáčky,	 saláty,	 ale	 
i	zeleninová	jídla,	drůbež	a	ryby.	Čerstvé	i	sušené	listy,	stejně	jako	usušený	umletý	
kořen	přidáváme	do	masných	polévek,	přidáváme	k	dušenému	masu,	sýru	apod.

A	 také	 prospívá	 zdraví.	 Čaj	 z	 libečku	má	 pikantní	 chuť.	 Pomáhá	 odvodňování	
a	vylučování	škodlivých	 látek	z	organismu,	a	proto	se	využívá	 jako	diuretikum	i	při	
chorobách	 ledvin.	 Pomáhá	 vykašlávání	 i	 při	 pálení	 žáhy.	 Doporučuje	 se	 také	 při	
problémech	s	trávením	nebo	s	nadýmáním.	Libeček	posiluje	naši	nervovou,	pohybo-
vou	 i	oběhovou	soustavu.	Podporuje	činnost	srdce	a	celkově	posiluje	organismus.	
Používá	se	i	při	nepravidelné	menstruaci.	Působí	také	jako	mírné	afrodiziakum.

Chalupa zahrádkářů – hodová výstava
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Pokud	si	přidáme	libeček	do	koupele,	pomůže	nám	při	hojení	ran	i	při	boji	s	plís-
němi.	Pozor,	někdo	může	být	na	čaj	z	 libečku	alergický,	a	také	není	vhodné	pít	 jej	 
v	těhotenství.

Babské rady
Naši	pradávní	předkové	uctívali	jasan.	Nazývali	jej	stromem	světa	a	věřili,	že	před-

stavuje	kontinuitu	v	dobách	změn	a	chaosu.	Chtělo	by	se	zrovna	říci:	pojďme	a	uctě-
me	jasan,	vždyť	nyní	žijeme	právě	dobu,	která	je	všechno,	jen	ne	klidná	a	utěšená.	

Výstavy a příbuzné akce
18.-21.8.		 oslavy	65	let	od	založení	ČZS
28.8.		 CH.Z.	Zahájení	zpracovatelské	sezóny
10.-18.9.		 Zahrada	Čech	Litoměřice-soutěž	o	nejdelší	mrkev
10.	nebo	24.9.		CH.Z.	Burčákové	pozdní	odpoledne
18.-20.9.		 CH.Z	Chvalčov	podzimní	výstava	55	let	od	založení	Chvalčovských	

zahrádkářů
24.-26.9.		 FLORIA	Kroměříž	BONSAJE
8.-10.10.		 FLORIA	Kroměříž	DUŠIČKY
21.-24.10.		 FLORA	Olomouc	Podzim
14.11.		 CH.Z.	Svatomartinská	husa

Pranostiky
První	týden	v	srpnu	horko-li	jest,	bude	zima	dlouho	bílá,	na	mou	čest.	
Když	fouká	v	srpnu	severák,	bude	dlouho	pěkně	pak.
Prší-li	hodně	v	září,	vesele	se	sedlák	tváří.
Vznášející	se	pavučiny	babího	léta,	poslední	to	pozdrav	léta.
Fouká-li	počátkem	září	z	Moravy,	pak	vorej,	sedláčku,	pomali.	
Fouká-li	ale	z	Čech,	pak	si,	sedláčku,	s	oráním	pospěš.
Teplé	a	suché	léto	přivádí	za	sebou	mírný	podzimek,	tuhou	zimu	a	nejlepší	víno.
Zahrádkáři	děkují	za	spolupráci	při	akcích	a	těší	se	dále	na	setkání.
Motto: Zavařte chuť léta do skleniček, v zimě jako když ho najdete. 

 Výbor zahrádkářů

Hodová výstava
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Režisérka Michaela Pavlátová, novinářka Petra Procházková a Marek Telička jako moderátor 
v letním kině Pod Kozincem.

Chvalčovské hody

Léto na Chvalčově v plném proudu



38 39

Letní kino Pod Kozincem
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Motto na konec:

„Náš problém není v tom, že toho víme málo.
Náš problém je, že mnoho z toho, co víme, není pravda.“ 

 Will Rogers
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